

研究论文

新型PES微孔材料的制备及性能研究

魏红^{1,2}, 关绍巍¹, 郭梅梅¹, 马晓野¹, 姜振华¹

1. 吉林大学化学学院, 长春 130012;
2. 北华大学公共基础部, 吉林 132013

收稿日期 2006-1-20 修回日期 网络版发布日期 2007-1-9 接受日期

摘要 合成了新型双烯丙基聚醚砜(PES), 采用超临界CO₂作为物理发泡试剂制备微孔材料, 研究了不同发泡温度、饱和压力、发泡时间和排气时间等因素对微孔形貌的影响. 结果表明, 发泡温度在110~170 °C之间, 随着温度的升高, 泡孔直径增加, 泡孔密度在140 °C达到一个最大值; 随着饱和压力的升高, 泡孔直径减小, 泡孔密度增大; 发泡时间和排气时间对微孔直径和密度影响不大; 研究了在不同辐照剂量下微孔材料的交联性能, 结果表明, 在600 kGy辐照剂量以下, 交联效果不明显, 在800 kGy以上, 随着辐照剂量的增大, 凝胶含量增加, 辐照后的样品在265 °C热处理10 min, 仍能保持完好的微孔结构.

关键词 [聚醚砜](#) [微孔材料](#) [辐照](#)

分类号 [0631](#)

Preparation and Properties of a Novel Poly(ether sulfone) Microcellular Material

WEI Hong^{1,2}, GUAN Shao-Wei¹, GUO Mei-Mei¹, MA Xiao-Ye¹, JIANG Zhen-Hua¹

1. College of Chemistry, Jilin University, Changchun 130012, China;
2. Public Basic Department, Beihua University, Jilin 132013, China

Abstract A modified poly(ether sulfone)(PES) was prepared by introducing diallyldihydroxybiphenyl(DA-DHBP) unit into the main chain of PES and microcellular foams of the modified PES were prepared by using supercritical carbon dioxide as the foaming agent. Before radiation crosslinking, the influence of foaming temperature, saturation pressure, foaming time and transfer time on the microcellular morphology was investigated. The results suggest that the cell diameter increased with increasing the foaming temperature and the cell density reached the maximum at 140 °C, when the foaming temperature ranged from 110 °C to 170 °C; the cell diameter decreased and the cell density increased with saturation pressure increased; the foaming time and transfer time almost haven't influenced on the cell diameter and cell density. After radiation crosslinking, the influence of radiation dosage on the microcellular morphology was investigated. The results suggest that the content of gelation increased gradually with the increase of radiation dosage and the radiated sample can remain the microcellular structure well, even though the radiated sample was heat-treated at 265 °C for 10 min.

Key words [Poly\(ether sulfone\)](#) [Microcellular material](#) [Radiation](#)

DOI:

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF\(1093KB\)](#)

▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [复制索引](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中 包含“聚醚砜”的 相关文章](#)

▶ 本文作者相关文章

· [魏红](#)

· [关绍巍](#)

· [郭梅梅](#)

· [马晓野](#)

· [姜振华](#)

